

Farewell to Prof. Winfried Kahlke, born December 30, 1932, died May 1, 2025

Birgit Wulff¹

¹ Ärztekammer Hamburg,
Hamburg, Germany

Prof. Winfried Kahlke (30.12.1932-01.05.2025)

On May 1, Professor Emeritus Dr. Winfried Kahlke, former chair of higher education didactics at the University Medical Center Hamburg-Eppendorf (UKE), passed away after a long illness at the age of 92.

Born on December 30, 1932, in Brokstedt, Schleswig-Holstein, Winfried Kahlke studied medicine in Kiel and Heidelberg. He was licensed to practice medicine in 1961 and subsequently worked as a research assistant at the Physiological-Chemical Institute of the University of Cologne. In 1971, he completed his habilitation at the University of Heidelberg after identifying phytanic acid as the substrate responsible for Refsum's disease, a metabolic disorder causing severe neurological deficits. In 1972, he became a specialist in internal medicine, and in 1974 he accepted the newly established professorship for higher education didactics in medicine at the University Medical Center Hamburg-Eppendorf.

His then-novel ideas on reforming medical education have long since become part of everyday academic life: orientation and career exploration units at the start of studies, the use of student tutors, problem-based learning, and "polyclinic teaching" in the city's teaching hospitals. Pioneering new approaches and implementing them in teaching was, even then, not without conflict. Winfried Kahlke was known for his integrity and reliability, yet he could also argue passionately when it came to his convictions and the democratization of medicine. He was deeply engaged with ethical questions in medical education and professional life and instilled this reflective stance in his students, who drew significant inspiration from it in developing their own professional understanding as physicians. In line with this, Winfried Kahlke founded the long-standing interdisciplinary ethics seminar, which took place monthly during the semester and was – innovatively – open not only to university members but also to other professionals and interested citizens of Hamburg. The great demand for such a forum, in which ethical questions in medicine were discussed at an academic level from multiple perspectives, became quickly evident, and the

seminar had a lasting impact well beyond the UKE and into the city.

In addition to his academic work, Winfried Kahlke was deeply committed to medical professional policy. From 1986 to 1994 and again from 1998 to 2002, he served as a board member of the Hamburg medical association. There, he was particularly devoted to continuing medical education, chairing the continuing education committee from 1994 to 2002, for which he was awarded the Ernst von Bergmann Plaque by the German medical association. In 2016, he served as honorary president of the German medical assembly (Deutscher Ärztetag) in Hamburg, and in late April he was awarded the Federal Cross of Merit, First Class.

Winfried Kahlke consistently – also in the face of opposition – stood as a principled advocate of democratic values, minority rights, and human rights, accompanied ethical discourse as a critical thinker, and summarized his life's approach with the words: "I have always stayed the course."

Our heartfelt condolences go to his wife Heidi and their four children with their families.

Competing interests

The author declares that she has no competing interests.

Corresponding author:

PD Dr. Birgit Wulff
Ärztekammer Hamburg, Weidestr. 122b, D-22083
Hamburg, Germany
vizepraesidentin@aekhh.de

Please cite as

Wulff B. Farewell to Prof. Winfried Kahlke, born December 30, 1932, died May 1, 2025. *GMS J Med Educ.* 2026;43(2):Doc14.
DOI: 10.3205/zma001808, URN: urn:nbn:de:0183-zma0018080

This article is freely available from

<https://doi.org/10.3205/zma001808>

Received: 2025-10-08
Revised: 2025-10-08
Accepted: 2025-10-08
Published: 2026-02-17

Copyright

©2026 Wulff. This is an Open Access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution 4.0 License. See license information at <http://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>.

Abschied von Prof. Winfried Kahlke, geb. 30.12.1932, gest. 01.05.2025

Birgit Wulff¹

¹ Ärztekammer Hamburg,
Hamburg, Deutschland

Prof. Winfried Kahlke (30.12.1932-01.05.2025)

Am 1. Mai verstarb Prof. em. Dr. Winfried Kahlke, ehemals Lehrstuhlinhaber der Hochschuldidaktik am UKE, nach längerer Krankheit im Alter von 92 Jahren. Geboren am 30.12.1932 in Brokstedt in Schleswig-Holstein studierte Winfried Kahlke Medizin in Kiel und Heidelberg. Er erhielt 1961 die Approbation, war dann wissenschaftlicher Assistent am Physiologisch-Chemischen Institut der Universität Köln. Seine Habilitation erfolgte 1971 an der Universität Heidelberg, nachdem er die Phytansäure als Substrat der Refsum-Krankheit identifiziert hatte, einer Speicherkrankheit mit schweren neurologischen Ausfällen. 1972 wurde er Facharzt für Innere Medizin und folgte 1974 dem Ruf nach Hamburg auf den neu gegründeten Lehrstuhl für Hochschuldidaktik der Medizin am Universitätsklinikum Hamburg-Eppendorf.

Seine damals neuen Vorstellungen von der Reform des Medizinstudiums sind heute längst universitärer Alltag: die Orientierungseinheit und Berufsfelderkundung am Studienbeginn, der Einsatz studentischer Tutoren, das „Problemorientierte Lernen“ und „Poliklinischer Unterricht“ an den Lehrkrankenhäusern in der Stadt. Neue Wege einzuschlagen und in der Lehre durchzusetzen, geht und ging auch damals nicht ohne Konflikte. Winfried Kahlke zeichnete sich durch große Verbindlichkeit aus, konnte aber auch streiten, wenn es um seine Überzeugungen und die Demokratisierung in der Medizin ging. Er beschäftigte sich mit ethischen Fragestellungen im Studium und im ärztlichen Beruf und hat diese Haltung auch den Studierenden vermittelt, die dadurch wichtige Impulse für ihre Entwicklung eines ärztlichen Berufsverständnisses bekamen.

Folgerichtig gründete Winfried Kahlke das dann über Jahrzehnte fortbestehende interdisziplinäre Ethikseminar, das während des Semesters jeweils monatlich stattfand und an dem – das war neu – andere Akteur*innen und Kolleg*innen aus der Stadt und interessierte Hamburger*innen teilnehmen konnten. Für ein solches Format, in dem die Diskussion ethischer Fragen in der Medizin auf universitärem Niveau aus vielfachen Blickrichtungen thematisiert wurde, existierte, wie man feststellen konnte,

ein großer Bedarf, und es wirkte aus dem UKE hinein in die Stadt.

Neben seiner Tätigkeit am UKE galt sein Engagement immer auch der ärztlichen Berufspolitik. Von 1986 bis 1994 und 1998 bis 2002 war er Vorstandsmitglied der Kammer. Hier hat er sich insbesondere für die ärztliche Fortbildung engagiert, war Vorsitzender des Fortbildungsausschusses 1994 bis 2002 und wurde dafür mit der Ernst-von-Bergmann-Plakette der deutschen Ärzteschaft ausgezeichnet. 2016 war er Ehrenpräsident des Deutschen Ärztetags in Hamburg und erhielt nun Ende April das Bundesverdienstkreuz 1. Klasse. Winfried Kahlke hat sich stets – auch bei Gegenwind – als konsequenter Vertreter demokratischer Prinzipien für Minderheiten und Menschenrechte eingesetzt, ethische Fragestellungen als kritischer Denker begleitet und dabei auch selbst im Rückblick bilanziert: „Ich habe immer Kurs gehalten“. Unsere herzliche Anteilnahme gilt seiner Ehefrau Heidi und den vier Kindern mit ihren Familien.

Interessenkonflikt

Die Autorin erklärt, dass sie keine Interessenkonflikte im Zusammenhang mit diesem Artikel hat.

Korrespondenzadresse:

PD Dr. Birgit Wulff
Ärztekammer Hamburg, Weidestr. 122b, 22083 Hamburg, Deutschland
vizepraesidentin@aekhh.de

Bitte zitieren als

Wulff B. Farewell to Prof. Winfried Kahlke, born December 30, 1932, died May 1, 2025. *GMS J Med Educ.* 2026;43(2):Doc14.
DOI: 10.3205/zma001808, URN: urn:nbn:de:0183-zma0018080

Artikel online frei zugänglich unter

<https://doi.org/10.3205/zma001808>

Eingereicht: 08.10.2025

Überarbeitet: 08.10.2025

Angenommen: 08.10.2025

Veröffentlicht: 17.02.2026

Copyright

©2026 Wulff. Dieser Artikel ist ein Open-Access-Artikel und steht unter den Lizenzbedingungen der Creative Commons Attribution 4.0 License (Namensnennung). Lizenz-Angaben siehe <http://creativecommons.org/licenses/by/4.0/>.